
 

Uzavírací keynote speech   

Dámy a pánové, 

dovolte mi na závěr několik poznámek. Prezident NKÚ ve svém vystoupení na začátku 
dnešního programu zmínil informace o tom, kolik veřejná správa pořídila informačních 
systémů, kolik tyto IS stály a kolik i průběžně každý rok vyžadují finančních prostředků na 
svůj provoz. Tyto údaje nás přivedly k myšlence uspořádat konferenci o datech s cílem  
nabídnout zajímavé pohledy na využití potenciálu dat veřejné správy a naznačit kontury toho 
kudy by se v následujících letech mohlo využívání státem shromažďovaných dat ubírat. 

Česká republika, Evropské unie, potažmo všechny státy světa prožívají informační revoluci. 
Rozvoj internetu a zpřístupnění IT nástrojů umožňuje enormní publikování a sdílení. Objem 
dat zaznamenaných do roku 2000 je srovnatelný s denním přírůstkem dat v současnosti. Svět 
se v datech doslova topí. Je jich obrovské množství, jsme jimi doslova zahlceni. Naším 
úkolem však není ve společnosti dat přežít, ale naopak využít je ke svému prospěchu. Data 
jsou inspirací k inovacím, data jsou základem konkurenceschopnosti.   

Všechny veřejné  instituce, NKÚ nevyjímaje, musí čelit a přizpůsobovat se těmto vnějším 
podmínkám. V úvodním vystoupení prezidenti nejvyšších kontrolních institucí představili 
svoje vize, jak efektivně změnit data na relevantní informace. Tlak na výkonnost a aktuálnost 
kontrolní činnosti je velký a veřejné instituce čelí obrovské výzvě, kterou zveřejňovaná data 
představují.  

Otevřená data jsou aktuálním tématem, o kterém se nejen v České republice v poslední době 
hodně mluví. Především proto, že veřejnost začíná data požadovat a řada obcí, nevládních 
organizací a v neposlední řadě i úřadů začíná svá data poskytovat. Díky iniciativám a podpoře 
Ministerstva vnitra teď vzniká v České republice první celonárodní katalog pro otevřená data 
ve veřejné správě. Otevřená datová infrastruktura v ČR bude poskytovat veřejná data 
komukoliv a kdykoliv a umožní všem tato data volně využívat.  

Na ukázce zástupců Centra aplikované ekonomie jsme mohli vidět možnosti využití 
potenciálu těchto dat.  Dnes nám byl představen žebříček zadavatelů veřejných zakázek ve 
státní správě, možná jste byli překvapeni výsledky, nicméně nám se tímto potvrzují i naše 
zkušenosti z provedených kontrolních akcí, kdy velmi často při kontrole veřejných zakázek 
upozorňujeme na omezování vlivu konkurenčního prostředí při zadávání zakázek státem.  

Někdy mám pocit, že si čísla a tabulky  vysloužily pověst něčeho složitého, nudného a 
nesrozumitelného. Datová žurnalistika nám dokazuje, že pokud tato čísla a tabulky 
převedeme do jiné formy, v tomto případě do série grafů a vizualizací mohou mít takto 
sdělené informace sílu fotografií pořízených na bitevním poli.  Podobně jako dobrá fotografie 
není jen obrazem okamžiku, ale podstatným postřehem o našem světě. Stejně  i kvalitně 
zpracovaná data jsou mnohem víc než suchá statistika určená k založení do zaprášených 
šanonů.    

V druhém bloku jsme měli možnost sledovat, jaké kroky k využití potenciálu elektronických 
dat připravuje Ministerstvo financí, které vytváří nástroj pro identifikaci slabých míst 
v systému hospodaření s veřejnými prostředky. Klíčové analytické ukazatele  nabízí  efektivní 



využívání dat o účetních jednotkách, které mohou přispět k zajištění hospodárného, 
efektivního a účelného využívání veřejných zdrojů a i pro činnost NKÚ se bude jednat o 
užitečný nástroj pro naši práci.    

Shromažďovaná data jsou rovněž pro orgány činné v trestním řízení zdrojem cenných 
informací, jak jsme mohli vidět v příspěvku zástupce útvaru pro odhalování korupce a 
závažné finanční kriminality. Např. Úspěch týmu Kobra bude doplněno dle prezentace.  

Skutečností je, že výzvy spojené s využíváním potenciálu elektronických dat se netýkají pouze 
České republiky.  V závěru jsme mohli vidět ukázky našich zahraničních kolegů, kteří stejně  
jako my čelí nástrahám, jak velké množství dat mění zaběhnuté postupy práce. Všichni cítíme 
obrovský potenciál pro možnost využití dat a  učíme se data znát tak,  abychom je mohli 
využít nejen ve prospěch našich institucí, ale ku prospěchu celé společnosti, neboť to byl i 
ten důvod, proč veřejná správa tato data začala shromažďovat.   

Dámy a pánové, dovolte mi, abych Vám srdečně poděkoval za aktivní účast na naší 
konferenci „eData – budoucnost kontroly.“ Současně děkuji všem řečníkům, kteří přijali naše 
pozvání.   

Děkuji za pozornost. 

 

 

 

 

 


